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تشکيل ستاد تسهيلات سفرهاي نوروزي
 در فرودگاه امام خميني)ره(

ستاد تس��هيلات سفرهاي نوروزي با حضور 
تمامي عوام��ل فرودگاه��ي، ايرلاين ه��ا و 
ارگان ه��اي فع��ال در مجموعه فرودگاه امام 

خميني)ره( تشکيل شد.
به گزارش روزنامه تجارت به نقل از فرودگاه 
ام��ام خميني)ره(، علي رس��تمي عضو هيات 

مديره و معاون امور فرودگاهي فرودگاه امام خميني )ره( در اين جلسه خط 
مشي ارگان ها و عوامل فرودگاهي را تسهيل امور براي مسافرين در طول 

ايام عيد، با توجه به افزايش چشمگير حجم سفرها تعيين کرد.
وي با اشاره به اين نکته که در ايام نوروز تعداد سفرهاي روزانه فرودگاه از حدود 
۱۶۰ پرواز به نزديک ۲۵۰ پرواز خواهد رسيد، گفت: برنامه ريزي ها به گونه اي 
خواهد بود که ميزان تاخير پروازها به حداقل برسد و شرکت هاي هواپيمايي 
موظف شدند علاوه بر اطلاع رساني تاخير پروازها در صورت لزوم از مسافران 
پذيرايي بعمل آورده و امکانات رفاهي براي آن ها فراهم کنند. نظارت ها در 
ايام نوروز در فرودگاه تشديد خواهند شد تا از گران فروشي احتمالي و ايجاد 
مشکل براي مسافران جلوگيري شود و با هرگونه گران فروشي در اين ايام به 
شدت برخورد خواهد شد. رستمي با بيان اينکه در ايام نوروز عوامل فرودگاهي، 
شرکت هاي هواپيمايي و کليه ارگان موظف شدند تا با حداکثر توان خدمت 
رساني کنند، گفت: مهمترين اصل در فرودگاه امام خميني )ره( در ايام عيد 
نوروز همچون هميش��ه حفظ ايمني مس��افران خواهد بود. کليه سامانه هاي 
ناوبري، ايکس ري و پل هاي تلسکوپي فرودگاه نيز براي اطمينان صحت 
عملکردشان مورد بازرسي قرار خواهند گرفت و همچنين زيباسازي فضاها و 
محوطه فرودگاه نيز در حال انجام است.رستمي از مسافران خواست: در ايام 
نوروز حتما س��ه س��اعت قبل از پرواز در فرودگاه حضور داش��ته باشند و اخبار 

فرودگاه امام خميني )ره( فقط از طريق مراجع رسمي دنبال کنند

هواپيماهاي روسي در ايران خوشنام نيستند
عضو کميسيون عمران مجلس، با بيان اينکه 
علي رغم اس��تفاده از س��وخو ۱۰۰ در روس��يه 
اما در بازار داخلي ما خوش��نام نيس��ت، گفت: 
خريد هواپيما از ش��رکت روسي سوخو مبتني 
بر تاييد آن از هر جهت از س��وي کارشناس��ان 

داخلي است.
به گزارش روزنامه تجارت، س��يدابوالفضل موس��وي بيوکي در گفت وگو با 
خبرگزاري خانه ملت، با اش��اره به علاقه روس ها براي فروش س��وخو ۱۰۰ 
به ايرلاين هاي ايراني پس از جدي ش��دن خريد هواپيماهاي غربي، گفت: 
علي رغم اينکه سوخو ۱۰۰ در روسيه مورد استفاده قرار مي گيرد اما در بازار 

داخلي ما خوشنام نيست.
عضو کميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي، با بيان اينکه سابقه سقوط 
هواپيماي روس��ي در ايران پس زمينه بدي را در ذهن ها ايجاد کرده اس��ت، 
اف��زود: ت��ا مدت ها خريد هواپيماي روس��ي ممن��وع بود اکنون نيز اگر قرار بر 
واردات هواپيما از اين کش��ور باش��د بايد کيفيت آن مورد تاييد باش��د. نماينده 
مردم يزد در مجلس ش��وراي اس��لامي، با تاکيد بر اينکه اگر روس��يه خواهان 
ورود به بازار رقابت فروش هواپيما به ايران باشد بايد ابتدا به اثبات توليدات 
خود بپردازد، تصريح کرد: هر نوع خريدي از سوخو مبتني بر تاييد آن از هر 
جهت از سوي کارشناسان ما است.موسوي بيوکي با بيان اينکه خريد سوخو 
از روسيه نيازي به مجوز آمريکا ندارد، گفت: شايد نيازي به مجوز براي فروش 
س��وخو به ايران باش��د اما به طور حتم تفاهم هايي در پش��ت پرده ميان سران 
انجام خواهد شد. وي با تاکيد بر اينکه با ورود سوخو به فضاي رقابتي فروش 
هواپيما به ايرلاين هاي ايراني گزينه هاي بيشتري پيش روي کشور ما قرار 
گرفته است، افزود: بايد از ميان گزينه هاي موجود بهترين هواپيما با بهترين 
شرايط انتخاب شود. فضاي خوبي براي نوسازي اين ناگان فراهم شده و بايد 

از اين فرصت حداکثر استفاده صورت بگيرد.

حضور بيش از ۲۰ لاينر در بندر شهيد رجايي
مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي با اشاره به 
تشکيل و اتصال شبکه حمل و نقل بين بنادر 
اصل��ي و فرعي، گفت: برنامه ريزي کرده ايم، 
بنادر کوچک از گردانه فعاليت دريايي کش��ور 

کنار گذاشته نشوند.
ب��ه گ��زارش روزنامه تجارت به نقل از فارس 

محمد راستاد با اشاره به وجود بنادر کوچک در کشور و ظرفيت هايي بالقوه 
آنها، اظهار داشت: برنامه ريزي کرده ايم اين بنادر کوچک از گردانه فعاليت 
دريايي کشور کنار گذاشته نشوند.به دنبال چارچوب تشکيل شبکه حمل و 
نقلي بين بنادر اصلي و فرعي کشور هستيم که پيش نياز آن، نبود محدوديت 

زيرساختي در اين بنادر است. 
معاون وزير راه و شهرسازي به جذب سرمايه هاي بخش خصوصي در حوزه 
دريا و بندر اشاره کرد و گفت:  بخش خصوصي تاکنون در پس کرانه ها، روبناها 
و تجهيزات بندري کشور بيش از ۱۲ هزار ميليارد تومان سرمايه گذاري کرده 
اس��ت. در ش��رايط فعلي چارچوب مناسبي براي جذب سرمايه گذاري بخش 

خصوصي در حوزه  دريايي و بندري کشور وجود دارد.
مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي همچنين به روند تخليه و بارگيري در 
بنادر کشور اشاره کرد و افزود:  روند کلي تخليه و بارگيري بنادر کشور رشد 
متوس��ط ۶ درصدي داش��ته اس��ت، همچنين بنادر بوشهر و شهيد رجايي در 

بحث کانتينري  به ترتيب رشد ۵۰ و ۳۰ درصدي داشته اند.
راس��تاد با اش��اره به حضور بيش از ۲۰ لاينر در بندر ش��هيد رجايي به عنوان 
بزرگترين بندر کانتينري ايران، اظهار داشت:  پس از رفع تحريم ها در صنعت 
دريايي امروز تردد بدون محدوديت خطوط لاينري بين المللي در بنادر ما ميسر 
شده و رونق تجارت دريايي محقق شده است. امروز همچنين امکان تردد 
ناوگان تحت پرچم و مالکيت جمهوري اسلامي در آب ها و بنادر بين المللي، 
فعاليت تخصصي مؤسسات رده بندي بدون محدوديت  و توسعه تجهيزات 

بندري، فراهم است و بنادر در حال توسعه يافتن هستند.

تسهيلات مسکن تنها براي اقشار متوسط به بالا 
کارايي دارد

عضو کميس��يون عمران مجلس، با تاکيد بر ضرورت بازنگري در س��بک و 
سياق تسهيلات دهي بانک ها، گفت: تسهيلات اعطاي بانک هاي عامل در 

حوزه مسکن تنها براي اقشار متوسط به بالا کارايي دارد.
به گزارش روزنامه تجارت، اقبال محمديان در گفت و گو با خبرگزاري خانه 
ملت، با تاکيد بر ضرورت بازنگري در سبک و سياق تسهيلات دهي در حوزه 
مسکن، گفت: قيد سپرده گذاري براي تسهيلات دهي براي بسياري از اقشار 
جامعه ممکن نيست. عضو کميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي، با بيان 
اينکه تامين مسکن ارزان براي اقشار متوسط و ضعيف جامعه وظيفه دولت 
است، افزود: دولت با ارايه منابع به صورت يارانه به بانک ها بايد روند تسهيلات 
دهي در بخش مسکن را تسريع کند. نماينده مردم رامهرمز و رامشير در مجلس 
شوراي اسلامي، با تاکيد بر اينکه موافقت با افزايش سرمايه بانک ها اقدامي در 
استاي افزايش تسهيلات دهي آن ها بوده است، تصريح کرد: متاسفانه معضل 
ديگري که پيش پاي متقاضيان وام مسکن وجود دارد نرخ بالاي سود بانکي 
است. وي ادامه داد: سياست دولت در راستاي تسهيل شرايط خانه دار کردن 
مردم بايد با کاهش نرخ س��ود بانکي و همچنين افزايش س��قف تس��هيلات 

همراه باشد تا اثرگذاري در جامعه هدف داشته باشد.
محمديان با بيان اينکه در حال حاضر تس��هيلات مس��کن براي عامه مردم 
نيست، گفت: تسهيلات اعطاي بانک هاي عامل در حوزه مسکن تنها براي 

اقشار متوسط به بالا کارايي دارد.
عضو کميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي، با انتقاد از ارتباط انحصاري 
برخي افراد با بانک ها براي اخذ تسهيلات، تاکيد کرد: دولت به ويژه بانک 
مرکزي بايد بازنگري اساس��ي در روند تس��هيلات مس��کن با در نظر گرفتن 

جامعه هدف انجام دهند.

پيشخوان

راه ومسکن
گ�روه راه و مس�کن: پروازه��اي چارتري حذف خواهند ش��د، اين 
خبري است که پنجشنبه شب ) ۲۶ بهمن ماه 9۶( رييس سازمان 
هواپيمايي کش��وري درجلس��ه هماهنگي پروازه��اي نوروزي به 
ش��رکت هاي هواپيماي��ي اعلام کرد. طبق گفت��ه علي عابد زاده، 
شرکت هاي هواپيمايي لازم است نسبت به مديريت فروش خود 
ب��ا ه��دف حذف تدريجي پروازهاي چارتري اقدامات لازم را انجام 
دهند. عدم تناسب زيرساخت ها در بعضي از فرودگاه ها، ترافيک با 
تقاضاي پروازي و الزام به استفاده از ظرفيت موجود مي تواند باعث 

بروز نارسايي ها شود.
پروازهاي چارتري چيست؟ ���

در ايران پروازهاي داخلي اغلب به دو صورت به مسافران فروخته 
مي شود، يک سري از پروازها به صورت سيستمي هستند که روي 
زمانبندي اعلام شده در سيستم آژانس ها از سوي ايرلاين ها فروخته 
مي شود که قيمت بليت اين نوع پروازها در طول سال تغيير نمي کند، 
اما پروازهاي چارتري به پروازهايي گفته مي شود که بنا به سفارش 
يک ارگان، ش��رکت يا س��ازماني به اجاره در مي آيد. به عبارتي اين 
ن��وع پروازه��ا ب��ه صورت يک طرفه، دوطرفه )رفت و برگش��ت( با 
ق��راردادي م��دت دار با يک ايرلاين انجام مي ش��ود. به عنوان مثال 
آژانس هاي هواپيمايي براي ايام نوروز در مس��ير خاصي اقدام به 
چارتر پروازي مي کنند و تورهاي خود را براساس چارتر انجام شده 
ارائه مي دهد. به طور کلي چارتردهنده: شرکت هواپيمايي و صاحبان 
هتل ه��ا ک��ه بخ��ش و يا تمام صندلي ها يا اتاق ه��اي خود را براي 
مدتي به اشخاص واجد شرايط اجاره مي دهند و چارترکننده: آژانس 
هواپيمايي، موسسات گردشگري، ارگان هاي واجد شرايط هستند. 
به عبارت ساده تر از ديد توريستي برخي آژانس هاي مسافرتي يک 
هواپيم��ا را از ايرلاي��ن جهت انجام تورهاي مس��افرتي خود کرايه 
مي کنن��د. در اي��ن گون��ه پروازها ام��کان انصراف و تغيير تاريخ و يا 
پس دادن بليط از سوي مسافرين وجود ندارد و مبلغ پرداختي قابل 
استرداد نيست، لذا ريسک ناشي از پر يا خالي بودن پرواز مستقيما 
متوجه چارترکننده بوده و در هر شرايطي چارتردهنده هزينه کامل 
را دريافت مي کند. چارتر کردن شبيه خريدکردن عمده نسبت به 
خريدهاي خرد است. در خريد عمده مبلغ کمتري نسبت به خريد خرد 
همان کالا پرداخت مي شود، چارتر کردن پرواز باعث صرفه   جويي 
در هزينه   هاي آژانس هاي هواپيمايي مي   شود که به دنبال  آن هزينه 
پرواز براي مسافران بايد ارزانتر تمام  شود، اما متاسفانه در کشورما در 
برخي مواقع هزينه پرواز براي مسافران ارزانتر از حد معمول است 
و در برخي مواقع گران تر از حد معمول تمام مي شود که نمونه بارز 
اين امر را در قيمت هنگفت بليت پروازها طي بارش شديد برف در 

هفته هاي گذشته شاهد بوديم.
��� حذف کردن پروازهاي چارتري دردي از مشکلات مسافران 

دوا نمي کند
 درخص��وص پيامده��اي ح��ذف پروازهاي چارتري در حمل و نقل 
هوايي کشور، امير هاتفي دبير انجمن صنفي دفاتر خدمات مسافرتي 
و گردش��گري اس��تان تهران در گفت و گو با »روزنامه تجارت« 
مي گويد: حذف کردن پروازهاي چارتري مشکلي را حل نمي کند، 
بلکه پروازهاي چارتري بايد ساماندهي شوند. پروازهاي چارتري 

در همه جاي دنيا انجام مي ش��ود و انجام اين نوع پروازها در ايران 
هم ضرورت دارد.

اين کارشناس ارشد حوزه گردشگري تصريح مي کند: ممکن است با 
حذف پروازهاي چارتري قيمت را براي يک مقطع زماني کوتاه مدت 
پايين آورد،اما اينکه سفرها را با قيمت پايين تر در تمام طول سال 
ارائه دهيم، امکانپذير نيست. معتقدم ايرلاين ها بايد بام هماهنگ 
شوند و بخشي از پروازها را روي سيستم قرار دهند تا آژانس هاي 
گردشگري به آن پروازها دسترسي داشته باشند و بخش ديگري 
از پروازها را به آژانس هاي هواپيمايي که سفرهاي گروهي انجام 

مي دهند به صورت چارت واگذار کنند.
دبير انجمن صنفي دفاتر خدمات مس��افرتي و گردش��گري استان 
تهران اظهار مي کند: اينکه ايرلاين ها پروازي را در طول س��ال به 
يک شرکت اجاره دهند عملکرد غلط و اشتباهي است و اين اقدام 
تا امروز پاسخ مثبتي نداده است. اگر سازمان هواپيمايي کشور قصد 
دارد که پروازهاي چارتري را حذف کند دوباره به سرجاي اول خود 
يعني انجام تنها پروازهاي سيستمي برمي گرديم که متاسفانه براي 

اين پروازها به دليل محدوديت نمي توان برنامه ريزي کرد.
��� پرواز چارتر بايد ارزان تر از پرواز سيستمي باشد

هاتفي درخصوص اين مطلب که حذف پروازهاي چارتي چه تاثيري 
ب��ر قيمت بليت پروازهاي داخلي مي گ��ذارد، مي افزايد: پروازهاي 
داخل��ي ب��ه دو صورت سيس��تمي و چارتري به مس��افران فروخته 
مي ش��ود. پروازهاي سيس��تمي پروازهايي هستند که تغيير قيمتي 
ندارن��د و در اي��ام ن��وروز گران نمي ش��وند و قيمت معمول ماه هاي 
پيش خود را دارند که اصطلاحا به آن ها »پروازهاي اسکجوال« يا 
»پروازهاي برنامه اي« گفته مي شود. مشکل عمده اي که در زمينه 
اين پروازها درکشور ما وجود دارد اين است که محدود هستند. به  

عنوان مثال تعداد پروازها درماه هاي اسفند و فروردين با ارديبهشت 
و خرداد به يک اندازه اس��ت. مثلا در مس��ير ش��يراز، مشهد، کيش 
و قش��م تغييري در تعداد پروازها ايجاد نمي ش��ود به همين جهت 
کفاف تقاضاي نوروزي يا آخر س��ال را که تعطيلات آغاز مي ش��ود 
و تعداد مسافر از حالت معمول بيشتر مي شود، نمي دهند. درچنين 
ش��رايطي آژانس هاي مس��افرتي پروازها را چارتر مي کنند که نوع 
دوم فروش بليت به مس��افران اس��ت، اما از آنجايي که عرضه و 
تقاضا با هم همخواني ندارد، يعني تعداد مسافر زياد و پروازها کم 
اس��ت، آژانس ها قيمت بليت چارتري را بالا مي برند، اين در حالي 
است که قيمت پرواز چارتر بايد مساوي با قيمت پرواز سيستمي و 

بلکه کمتر از آن باشد.
وي ادامه مي دهد: سال ها پيش در کشور ما تمام پروازها به صورت 
سيس��تمي انجام مي ش��د و مس��افران بايد از روي سيستم بليت را 
خريداري مي کردند. درست است که گرفتن پروازها سخت و دشوار 
بود، اما قيمت ها مديريت مي ش��د. از زماني که پروازهاي چارتري 
به سيس��تم حمل و نقل هوايي کش��ور افزوده ش��د،در برخي مواقع 
هزينه پرواز ارزان تر از حد معمول بوده است، اما گاهي اوقات هم 
به دليل عدم تناس��ب در عرضه و تقاضا هزينه پروازهاي چارتري 
از حد معمول گرانتر تمام ش��ده اس��ت. به عنوان مثال طي بارش 
اخير برف نرخ بليت هاي ۱4۰ تا ۱۶۰ هزار توماني به بيش از يک 

ميليون تومان رسيده بود.
دلايل گراني پروازهاي چارتري ���

دبير انجمن صنفي دفاتر خدمات مس��افرتي و گردش��گري استان 
ته��ران اظه��ار مي کند: دليل اصلي بالا بردن قيمت بليت چارتري 
از س��وي آژانس هاي مس��افرتي و توجيه آن ها براي اين کار که از 
طرف ما پذيرفته نيست، اين است که در طول سال بر سر پروازهاي 

چارتري زيان مي دهيم. آژانس ها پروازها را به صورت س��اليانه از 
ايرلاين اجاره مي کنند. در ماه هايي از سال تعداد مسافر بسيار کم 
مي شود و صندلي هاي کمتري در پروازها به فروش مي رسد و قيمتي 
که درآن برهه از سال بليت ها فروخته مي شود، کفاف اجاره هواپيما 
را نمي دهد، بنابراين آژانس ها در فصل اوج مسافرت )هاي سيزن( 
و زياد شدن مسافر بليت ها را گران مي فروشند که کسري فروش 
خود را در زمان رکود مس��افرت )لو س��يزن( و کمبود مس��افر جبران 
کنند. البته اين توجيه از نظر ما پذيرفته نيست به اين دليل که در 
بالانس اجاره پرواز در پروازهاي چارتري اين مورد نيز تعريف شده 
اس��ت؛ يعني رقمي براي اجاره هواپيما اختصاص داده مي ش��ود که 
زمان   هاي س��يزن و لو س��يزن با هم بالانس شوند و ضرري متوجه 

آژانس هواپيمايي نشود.
��� پروازه�اي چارت�ر باي�د رقابتي ميان ايرلاين ه�ا و آژانس ها 

ايجاد کند 
اين کارشناس ارشد حوزه گردشگري تصريح مي کند: موضوع چارتر 
و ش��ناور بودن قيمت بليت هواپيما تنها مختص کش��ور ما نيست، 
بلکه در تمام دنيا پروازهاي چارتري وجود دارد، اما نکته اين است 
که در دنيا پروازهاي چارتر رقابتي را ميان ايرلاين ها و آژانس هاي 
مس��افرتي ايجاد مي کند که بليت را ارزان تر به مس��افر بفروش��ند. 
درحالي که در کش��ور ما به دليل ناهماهنگي ميان عرضه و تقاضا 
اين مسئله برعکس ديگر کشورهاست و پروازهاي چارتر گران تر از 
حد معمول فروخته مي شوند. در هر جاي دنيا وقتي شما بليت را به 
صورت سيستم اسکجوال پروازي خريداري مي کنيد، قيمت بليت 
از پرواز چارتر گران تر است، زيرا پروازهاي چارتر قوانيني دارند که 

ممکن است باعث زيان مسافر شود.
��� س�ازمان هواپيماي�ي ب�ه ان�دازه کاف�ي مج�وز پ�رواز صادر 

نمي کند
هاتفي ادامه مي دهد: به  عنوان مثال ممکن است مسافر با تاخير به 
پرواز برسد يا از پرواز استفاده نکند که در اين حالت امکان استرداد 
پ��ول بلي��ت ب��راي وي وجود ندارد. به همين دليل پروازهاي چارتر 
ارزان تر از پروازهاي اس��کجوال هس��تند، اما اين مس��ئله در ايران 
برعکس است و علت آن اين است که سازمان هواپيمايي کشوري 
بايد براي مس��يرهاي خاص که مس��افر زيادي دارد، به اندازه کافي 
مجوز پرواز صادر کند ولي چنين کاري را انجام نمي دهد. در واقع 
سازمان هواپيمايي کشوري اندازه خاصي براي برنامه کار خود دارد 
که در آن سطح مجوز پرواز صادر مي کند و به همين دليل هميشه 
در زمان هاي پرتقاضا مس��افر براي تهيه بليت از طريق سيس��تم 

اسکجوال پروازي با کمبود مواجه مي شود.
��� ايرلاين ه�ا باي�د نص�ف پروازهاي خود را به سيس�تم واگذار 

کنند
دبير انجمن صنفي دفاتر خدمات مس��افرتي و گردش��گري استان 
تهران مي گويد: معتقدم پروازهاي چارتري بايد مديريت شوند به 
جاي اينکه از انجام پروازهاي چارتري جلوگيري شود، لذا ايرلاين ها 
باي��د ۵۰ درص��د پروازهاي خود را به سيس��تم اس��کجوال پروازي 
واگ��ذار کنن��د و ۵۰ درصد ديگر پروازهاي خود را به چارترکننده ها 

ارائه دهند.

 امیر هاتفی در گفت و گو با »تجارت«:

حذف چارترها راهکار نیست

فاينانس 9۰۰ ميليون دلاري راه آهن چابهار نهايي شد

سالانه 1/5 ميليارد دلار هزينه تردد يک سر خالي کاميون ها 

ارزش تجاري ساختمان جديد پلاسکو  تفاوتي با قبل ندارد 

5 ميليون خانه ظرف يک دهه آينده بايد ساخته شود

معاون وزير راه و شهرس��ازي گفت: فاينانس هندوس��تان براي 
راه آه��ن چابه��ار – زاه��دان از ۱.۵ س��ال پيش و در جريان س��فر 
نخس��ت وزير هند به ايران با يک توافق نامه ابتدايي وارد فرآيند 
اجرايي شد که سرانجام در هفته گذشته با نهايي شدن مذاکرات 

به مرحله نهايي رسيد.
به گزارش روزنامه تجارت، خيرا... خادمي در گفت وگو با ايس��نا، 
با اعلام اين خبر اظهار کرد: در طول ماه هاي گذش��ته در جريان 
س��فر مقام هاي ايراني به هند و س��فر نمايندگان شرکت هندي به 
ايران ابعاد مختلف اين پروژه مورد ارزيابي قرار گرفت تا سرانجام 

با توافق دو طرف کار اجرايي شود.

مديرعامل شرکت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل و نقل درباره 
جزيي��ات اين قرارداد فاينانس توضيح داد: طبق برنامه ريزي هاي 
ص��ورت گرفت��ه کل رقم فاينانس هند ح��دودا 9۰۰ ميليون دلار 
خواهد ش��د و فرآيند اجرايي اين پروژه ۳.۵ س��ال درنظر گرفته 
شده است. در جريان اجراي اين پروژه فرآيند زيرسازي و اجراي 
روس��ازي با طرف ايراني خواهد بود که حدود ۷۰ درصد از پروژه 
است و ۳۰ درصد باقي مانده نيز از سوي هندي ها انجام مي شود. 
همچني��ن کنت��رل کيفي��ت و نظارت بر پ��روژه نيز برعهده طرف 
هندي خواهد بود. طبق اين قرارداد هند بايد حدود ۳۵۰۰ ميليارد 
تومان منابع اعتباري وارد اين پروژه کند که قطعا براي تامين اين 

موضوع با منابع داخلي دش��واري هايي داش��تيم اما با اين قرارداد 
فاينان��س س��الانه حدود هزار ميلي��ارد تومان تزريق اعتبار به اين 

طرح صورت مي گيرد.
خادمي درباره وضعيت فعلي پيشرفت اين پروژه نيز اظهار کرد: اين 
کار تاکنون با پيگيري دست اندرکاران ايراني دنبال شده و پروژه 4۷ 
درصد پيشرفت در زيرسازي و ۳۰ درصد پيشرفت کلي داشته است 
و در صورت رس��يدن منابع مالي لازم مي توان اميدوار بود که کار 
ظرف همان ۳.۵ سال مدنظر به طور کامل اجرايي شود. پيش بيني 
مي ش��ود در جريان س��فر رييس جمهوري به دهلي نو قرارداد اين 

فاينانس به طور رسمي ميان طرفين به امضاء برسد.

کارش��ناس صنعت حمل و نقل جاده اي گفت: در دنيا آمار ترددهاي 
يک سر خالي کاميون ها، حدود ۱۰ درصد کل ترددها است؛ ولي در 
ايران 4۵ درصد ترددهاي بين ش��هري ناوگان باري، يک س��ر خالي 
انجام مي شود. به گزارش روزنامه تجارت به نقل از مهر، حميد آذرمند 
در نشس��ت خبري خود با خبرنگاران با بررس��ي نقاط قوت و ضعف 
حمل و نقل جاده اي ايران، از نقش استارتاپ ها به عنوان يک راه حل 
براي بحران توزيع بار و کالا ميان رانندگان کاميون در ايران نام برد 
و گف��ت: حم��ل و نق��ل جاده اي ايران به لحاظ کيفيت، فاصله زيادي 
با اس��تانداردهاي روز دنيا دارد و اس��تارتاپ ها در ش��رايط فعلي، تنها 
راه حل هاي موجود براي افزايش بهره وري و تحول در نظام حمل و 
نقل جاده اي بار هستند. وي با بيان اينکه توسعه ناوگان حمل و نقل 
با مشارکت بخش خصوصي و سرمايه گذار خارجي محقق مي شود، 
افزود: به دليل فراهم نبودن زيرساخت ها، حوزه حمل و نقل جاده اي 
با چالش هاي بسياري مواجه است. ريشه اين چالش ها به سه مؤلفه 

اصلي نبود زيرساخت ها، ناوگان فرسوده و کارآيي پايين برمي گردد و 
در شرايط موجود، تنها راهکار بهبود وضعيت حمل و نقل تکنيک هايي 
اس��ت ک��ه بتواند کارآيي را افزاي��ش دهد. همچنين حامد تاج الدين، 
کارشناس کسب و کار الکترونيکي حمل و نقل جاده اي با بيان اينکه 
در ايران س��الانه ۱.۵ ميليارد دلار هزينه تردد يک س��ر خالي ناوگان 
حمل ونقل بار جاده اي  مي شود، اظهار داشت: در دنيا آمار ترددهاي يک 
سر خالي حدود ۱۰ درصد کل ترددها در ناوگان جاده اي بين  شهري 
است  و در ايران 4۵ درصد ترددها يک سر خالي است؛ در اين ميان، 
هرچند که در اين مسير با موانع بسياري روبه رو هستيم اما معتقديم 
مي تواني��م نقش ه��اي اقتصادي در اين بخ��ش را بازآفريني کنيم و 
فرآيندها را بهبود بخشيم. ناوگان ريلي، دريايي و هوايي ايران در حمل 
داخلي کالا سهم زيادي ندارند و بيش از ۷۸ درصد جابه جايي بار در 
داخل کشور به حمل و نقل جاده اي اختصاص يافته است. به همين 
دليل شکل گيري اپليکيشن هاي لجستيک مي تواند نقش موثري در 

اقتصاد کشور داشته باشد. در مقطع کنوني يک کاميون در کشور ما 
حدود ۵۵ هزار کيلومتر سالانه سير مي کند در حالي که اين رقم براي 
کاميون هاي کش��وري مثل آمريکا س��الانه ۱۸۰ کيلومتر است و اين 

موضوع بيانگر عدم بهره وري در ناوگان جاده اي ماست.
در ادامه اين نشست، کيوان جعفري فشارکي کارشناس صنعت حمل 
و نق��ل ج��اده اي ب��ار نيز گفت: تناقض هاي جدي در صنعت حمل و 
نقل وجود دارد. زيرا علاوه بر اينکه گفته مي ش��ود در حوزه حمل و 
نقل جاده اي مازاد راننده داريم، اما بارها معمولا روي زمين مي ماند. 
اين در حالي اس��ت که ش��رکت هاي بزرگ و توانمند حمل و نقلي 
بسياري داريم که سهم بازارشان بيشتر از ۱.۵ درصد نيست و قادر 
نيستند در سراسر کشور کالا جابه جا کنند. در استفاده از پتانسيل بازار 
ناکارآمد هستند. در حال حاضر وقتي محموله اي در چين بارگيري 
مي ش��ود، سرنوش��ت مش��خصي دارد؛ اما از بندرعباس تا تهران بار 
ناپديد است، پروسه اي که استارتاپ ها براي آن يک راه حل کارآمد 

ابداع کرده اند و صاحبان بار مي توانند در همه مسيرها بار خود را به 
صورت آنلاين رصد کنند. اپليکيشن هاي لجستيک و حمل و نقل 
جاده اي بار اولويت ش��ان اين اس��ت که طي فرآيندي سيستماتيک، 
پروسه قيمت گذاري نرخ حمل بار بين شهري را ارزيابي کنند زيرا در 
حال حاضر نرخ گذاري ها با روش منطقي انجام نمي شود و صاحبان 
کالا ممکن است در طول يک روز با نرخ هاي متفاوتي براي حمل 

محموله خود مواجه شوند.

رئيس کميسيون عمران مجلس، با تاکيد بر اينکه در فروش 
واحدهاي تجاري تازه تاسيس پلاسکو بايد مابه تفاوت کيفيت 
س��اختمان و ارزش مصالح محاس��به ش��ود، گفت: بايد قيمت 
روز در محاسبه ارزش واحدهاي تجاري اين ساختمان قبل از 

تخريب نيز حساب شود.
 به گزارش روزنامه تجارت، محمدرضا رضايي در گفت وگو با 
خبرگزاري خانه ملت، با اش��اره به اظهارات يکي از مس��ئولان 
بنياد مس��تضعفان در خصوص فروش واحدهاي س��اختمان 

پلاسکو پس از ساخت مجدد به قيمت روز، گفت: اين تصميم 
به طور حتم مش��کلاتي را براي کس��به اين س��اختمان ايجاد 
مي کند. رئيس کميس��يون عمران مجلس ش��وراي اسلامي، 
با تاکيد بر ضرورت تس��ريع در س��اخت مجدد پلاسکو، افزود: 
تاخير در س��اخت اين س��اختمان کس��به را با مشکلات عديده 

مواجه کرده است.
 نماينده مردم جهرم در مجلس شوراي اسلامي، با بيان اينکه 
بايد قيمت روز در محاسبه ارزش واحدهاي تجاري ساختمان 

پلاس��کو قبل از تخريب نيز حس��اب ش��ود، تصريح کرد: تنها 
اختلاف قيمتي که ميان س��اختمان تازه ايجاد ش��ده صورت 
مي گيرد به عنوان افزايش قيمت پذيرفتني اس��ت. وي ادامه 
داد: ب��ه ط��ور حتم تغيي��ري در نرخ و ارزش تجاري واحدهاي 
پلاس��کو ص��ورت نگرفته و ارزش اف��زوده رخ داده تنها براي 

ساخت سازه جديد بايد باشد.
 اين نماينده مردم در مجلس دهم، با بيان اينکه نبايد هزينه هاي 
گزافي به کسبه براي تحويل واحدهاي تجاري تحميل شود، 

تصري��ح ک��رد: ارزش تجاري س��اختمان و کابري آن تغييري 
نکرده که به اين علت هزينه هايي از کسبه طلب شود.

 رئيس کميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي، با تاکيد بر 
اينکه در فروش واحدهاي تجاري تازه تاس��يس پلاس��کو بايد 
مابه التفاوت کيفيت ساختمان و ارزش مصالح محاسبه شود، 
يادآور ش��د: نظارت بر روند س��اخت اين ساختمان و همچنين 
نحوه معامله با کس��به بايد مس��تمر باش��د تا اجحاف در حق 

کسي صورت نگيرد.

معاون وزير راه و شهرسازي گفت: ۵ ميليون خانه 
ظرف يک دهه آينده بايد در کشور ساخته شود.

ب��ه گ��زارش روزنامه تجارت ب��ه نقل از مهر، حامد 
مظاهريان ظهر پنجش��نبه در دومين همايش بتن، 
ضرورت ها و الزامات که در بندرعباس برگزار شد، 
گفت: س��هم مس��کن در سرمايه، اشتغالزايي بسيار 
بالاس��ت به طوري که س��هم مس��کن از تش��کيل 
س��رمايه ثابت ۳۰ درصد، از اش��تغال مس��تقيم ۱۲ 
درصد، س��هم مس��کن در س��بد هزينه خانوار ۳۰ 
درصد و س��هم مس��کن در تولي��د ناخالص داخلي 

۷ درصد است.
وي با اشاره توان مردم در تهيه مسکن افزود: طبق 
اطلاعات مرکز آمار در سرش��ماري نفوس مسکن 
س��ال 9۵، ۲4 ميلي��ون خان��وار با بعد ۳.۳ حدود ۲۷ 
ميليون مسکن وجود دارد که از اين تعداد ۲.۶ ميليون 
خان��ه خال��ي و دو ميليون خانه دوم داريم. در بخش 
خانه دوم براي اسکان مقطعي ساخته شده است و 

تقريبا شش ماه از سال در آن سکونت انجام مي شود 
و شش ماه ديگر در خانه ديگر زندگي مي کنند. اما 
مشکل اصلي در خانه هايي است که ساخته شده و 
خالي از سکنه است. ۲.۶ ميليون خانه خالي در کشور 
وجود دارد که براي متقاضيان واقعي ساخته نشده 
است. اين خانه ها بخش عمده آن لوکس هستند و 
به فروش نرسيده اند. آمار واقعي نشان مي دهد که 
به ازاي هر ۱۰۰ خانه ۱۰4 خانوار وجود دارد. در سال 
۱4۰۵ تعداد خانوارهاي ايراني به ۲9 ميليون خانوار 
خواهد رسيد و جمعيت شهر نشين از ۷4 درصد فعلي 
به ۷9 درصد افزايش پيدا مي کند، يعني جمعيت در 

شهرها مشکل آينده کشور خواهند بود.
وي با بيان اينکه بايد ۵ ميليون خانه جديد ساخته 
ش��ود، گفت: تا س��ال ۱4۰۵ قرار بر اين اس��ت که ۵ 
ميليون خانه جديد ساخته شود همچنين حدود ۳.۸ 
ميليون خانه نياز به نوسازي دارند. طبق برنامه ششم 
توسعه ۵۰ درصد بافت فرسوده بايد نوسازي شود که 

۱۲۳ هزار ميليارد تومان گردش اقتصادي نوسازي 
بافت هاي ناکارآمد خواهد بود.

معاون وزير راه و شهرس��ازي با اش��اره به رکود بازار 
مسکن، اظهار داشت: تمام تلاش دولت بر اين بود 
که رونق بازار مسکن واقعي باشد. بعد خانوار به ۳.۳ 
کاهش يافته و بنابراين نياز به مس��کن حداقلي با 
متراژ کمتر وجود دارد که متناسب با توان خانوارهاي 

ايراني باشد.
وي با اش��اره به طراحي س��از و کار مناس��ب براي 
پاس��خ به نياز تامين مالي مس��کن اقش��ار متوسط، 
گف��ت: ب��ا طراحي صندوق پس انداز مس��کن يکم 
مختص خانه اولي ها اقدام مناسبي را در جهت خانه 
دار ش��دن و کمک به تامين مالي اقش��ار متعلق به 
گروه هاي درآمدي متوس��ط انجام داده ايم؛ ضمن 
حفظ همين رويه لازم است موضوع فقر مسکن و 
همچني��ن کمک به دهک هاي ناتوان تر جامعه در 
حوزه مسکن نيز در سال هاي پيش رو ،جزو رئوس 

برنامه هاي دولت و نظام بانکي کشور قرار بگيرد.به 
گفته مظاهريان، دو دهک بالايي جامعه نيز با توجه 
به تواني که دارند نيازي به حمايت هاي دولت ندارد 
و خودشان در اين زمينه به توليد مسکن مي پردازند.

در بخش دهک هاي پائين هم بايد دولت ورود کند 
و حمايت هاي لازم را انجام دهد. در افق طرح جامع 
مس��کن تا سال ۱4۰۵، مجموعا ۳۰ ميليون خانوار 
پيش بيني ش��ده اس��ت که از اين تعداد ۲۳ ميليون 
خانوار، خانوار ش��هري خواهد بود. به نظر مي رس��د 
جمعيت روستاها و وضعيت روستاها در حدي تثبيت 
ش��ده اند و فرآيندها و روندها به ش��دت تغيير کرده 
اس��ت؛ طوري که هم اکنون براي اولين بار در دنيا 
بيش از ۵۰ درصد جمعيت جهان ش��هر نش��ين شده 
اند. رش��د شهرنش��يني و ابعاد آن در ايران فراتر از 
ميانگين جهان است. هم اکنون بيش از ۷۰ درصد 

جمعيت ايران شهرنشين هستند.
مع��اون وزي��ر راه و شهرس��ازي ب��ا بي��ان اينکه بر 

خلاف تصوراتي که طي سال هاي گذشته مبني بر 
نامطلوب بود رشد شهرنشيني و مهاجرت از روستا به 
شهر وجود داشت رشد شهرنشيني در مقطع حاضر 
پدي��ده اي نامطلوب به ش��مار نم��ي رود. ما نبايد به 
پديده شهرنشيني در مقطع فعلي به عنوان پديده اي 
ناهنجار نگاه کنيم بلکه بايد شهرها را به منزله مولد 
واقعي اقتصادي شناسايي و به حساب آوريم؛ البته 
هي��چ ک��دام از اين تاکيدات منکر ضرورت توجه به 
روس��تاها و نوس��ازي روس��تاها نخواهد شد و نقش 
روستاها در کنار شهرها همچنان نقشي اقتصادي، 
مولد و مهم محس��وب مي ش��ود؛ لازم اس��ت براي 
روس��تاها نيز برنامه هاي جدي��د با محوريت جديد 
و برمبناي تحولات روز، طراحي و عملياتي ش��ود. 
يک��ي از مهمتري��ن الزام��ات برنامه ريزي در حوزه 
مسکن در شرايط فعلي و سال هاي پيش رو تلاش 
براي زدودن و يا به حداقل رس��اندن فقر مس��کن 

شهري است.


